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Babišovi hrozí pokuta 
až 50 tisíc korun
V majetkovém přiznání 
ministra financí Andreje Ba-
biše jsou podle sněmovního 
mandátového a imunitního 
výboru nesrovnalosti. Výbor 
odhlasoval, že věc postoupí 
k prošetření úřadu v místě 
Babišova bydliště kvůli 
možnému přestupku. str. 2

Stát koupí přes Prisko 
krachujícího těžaře OKD
OKD podepsala se státní 
společností Prisko smlouvu 
o převodu akcií těžaře. Ve-
dení OKD musí do 12. dubna 
předložit reorganizační 
plán, jehož součástí bude 
smlouva s Priskem. Věřitelé 
by ho měli schválit na přelo-
mu května a června. str. 6

Německý FlixBus míří 
do krajských měst
Do sítě zelených autobusů 
německé dopravní spo-
lečnosti FlixBus se nově 
zapojily Olomouc a Ostra-
va. Autobusový dopravce 
posiluje rovněž linky smě-
řující z Brna do destinací 
ve Slovinsku, Chorvatsku, 
Rakousku, Polsku nebo 
Nizozemsku. str. 7

Krátce

Lid versus  
chytrý stroj
technologie zabijí 
kapitalismus, říká přední 
světový futurolog  
Gerd Leonhard.

páteční rozhovor

str. 10–11

miliardový 
obchod
Český investor a jeden 
z nejbohatších cizinců 
v Kyjevě tomáš Fiala 
prodává v Praze na Můstku 
paláce euro a Astra.

praha
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Jan PavEC:

zeman uvažuje nad uděle-
ním milosti Kajínkovi. Asi 
mu bylo líto, že mu nikdo 
nezavolal kvůli intervencím 
a chtěl být v televizi.

twitter.com/e15news
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Kajínek už je moc
Prezident Miloš Zeman je ve formě. Během 
týdne stačil kliknout na dětské porno a navézt se 
do Pražanů, České televize, církví i prezidentské-
ho kandidáta Jiřího Drahoše. Vrcholem se staly 
myšlenky o tom, že vážně zvažuje omilostnit 
dvojnásobného vraha odsouzeného na doživotí 
Jiřího Kajínka. Pokud Zemanovy voliče neodradí 
ani tato zhůvěřilost, tak už asi nic.

Co se týče ČT, začíná finální tlak před volbou je-
jího nového či staronového generálního ředitele. 
„Píáristé“ obvolávají novináře, zda by nemohli 
udělat rozhovor s jedním vybraným kandidátem 
(a ne, nemysleli Petra Dvořáka), v Senátu se zase 
uskuteční slyšení, na kterém vystoupí zejména 
kritici Kavčích hor, což ovšem popírá původní 
myšlenku, že by se politici do veřejnoprávních 
médií neměli montovat. Uvidíme, jestli Rada ČT 
kobercový nálet ustojí a 26. dubna zvolí skutečně 
toho nejlepšího.

Zpravodajské ČT24 by měla opět přibýt konku-
rence. Za stanicí z24 stojí provozovatel Mňau TV 
Pál Milkovics a dřívější mediální magnát a expo-
litik Vladimír Železný. Ano, ten, který Čechy nau-
čil dívat se na bulvárně laděné zprávy a zvířátka 
na konci. (Propojení s Mňau TV tak dává dosud 
netušený smysl.) Stanice chce poskytovat prostor 
i příspěvkům samotných diváků. Snad neskončí 
jako další médium chrlící neověřené nesmysly 
jen proto, že dotyčný „to četl někde na internetu, 
a tak to musí být pravda“.

n Sněmovní mandátový 
a imunitní výbor včera 
řešil majetkové poměry 
ministra financí, šéfa 
hnutí ANO Andreje Babi-
še. Nesrovnalosti v pří-
jmech, které vyplývají 
z oficiálních dokumentů, 
má přezkoumat městský 
úřad v místě stálého byd-
liště vicepremiéra.

Jana Havligerová

Městský úřad v Černošicích, 
pod který spadají Průhoni-
ce, v nichž Babiš bydlí, může 
kauzu majetkových příjmů, 
respektive nesouladu v růz-
ných dokladech, které Babiš 
předložil, řešit podle zákona 
o střetu zájmů 
jako přestupek. 
Následně může 
uložit i pokutu až 
do výše padesát 
tisíc korun. 

Pozornost po-
slanců vyvolaly 
právě mnohami-
lionové rozdíly 
mezi údaji 
o příjmech, které 
vicepremiér při-
znal v čestném 
prohlášení poda-
ném parlamentu, 
a údaji auditorských firem. 
Podnět k šetření ve sněmovně 
podal komunistický poslanec, 
šéf sněmovního kontrolního 

výboru Vladimír Koníček, 
na rozdíly ovšem upozornil 
sám Babiš tím, že zveřejnil poz-
dější audit svých příjmů. 

V nich se objevily jiné údaje 
než v čestných prohlášeních 

o mzdě, která 
poslanci každo-
ročně povinně 
předkládají parla-
mentu. V tomto 
případě jde o fi-
nance nabyté v le-
tech 2014 a 2015. 
Audit příjmů, a to 
až od roku 1996, 
si Babiš pořídil, 
aby prokázal, 
že měl dostatek 
prostředků na ná-
kup korunových 
dluhopisů.  

Šéf ANO už před jednáním 
výboru zveřejnil na Facebooku 
další doklady, které podle něj 
mají celou kauzu vysvětlit. 

Jsou to dvě německá potvrzení 
o příjmech, jedno pak z Agro-
fertu. Zároveň Babiš uvedl, že 
je legitimní, pokud se čestné 
prohlášení a daňové přiznání 
liší: „V čestném prohlášení 
se uvádějí veškeré příjmy 
ve zdaňovacím období. Tako-
vými jsou i příjmy osvobozené 
od daně,“ píše. 

Rozhodnutí mandátového 
výboru je ovšem jen část kauzy, 
kterou vyvolalo zjištění médií, 
že Babiš nemohl mít dostatek 
peněz na nákup korunových 
dluhopisů za jednu a půl mi- 
liardy korun. Okolnosti transak-
cí se skupinou Agrofert, kterou 
v té době vicepremiér vlastnil, 
a údajné daňové podvody by 
měl Babiš znovu do konce dub-
na vysvětlit celé dolní komoře 
parlamentu. Ta v usnesení 
požaduje, aby premiér Bohuslav 
Sobotka v případě, že tak Babiš 
neučiní, vyvodil důsledky.

Babišovi hrozí pokuta 
až padesát tisíc

Protagonisté dne

Jiří rusnok

guvErnér ČnB

Gianni infantino

PrEziDEnt fifa

rodrigo duterte

PrEziDEnt filiPín

Vyslyšel hlasy ekonomů a mnohdy 
i samotných exportérů a uvolnil 
korunu jen týden poté, co vypršel 
intervenční slib.

str. 4

Po úbytků zájmu investorů po korupč-
ním skandálu se fotbalové asociaci 
podařilo sehnat silného sponzora 
v Číně, kde popularita fotbalu roste.

str. 8

Rozhodnutí filipínského prezidenta 
o vybudování vojenské infrastruk-
tury v Jihočínském moři může vést 
k dalšímu zvyšování napětí v oblasti.

str. 9

Zápisník  
Dušana Kütnera

SÚKL zrušil soutěž 
na léčebné konopí
Státní ústav pro kontrolu 
léčiv opět nesehnal dodavatele 
léčebného konopí. Zakázku 
včera zrušil. V lékárnách přitom 
konopí chybí už od února. Jedi-
ného uchazeče ústav ze soutěže 
vyloučil kvůli nesplnění poža-
davků. Deník E15 to zjistil z do-
kumentace k veřejné zakázce. Je 
to už druhá zakázka na léčebné 
konopí, kterou SÚKL musel 
zrušit. Lidé, kteří se pěstováním 
léčebného konopí zabývají, tento 
vývoj očekávali.  více e15.cz

Exministryně Benešová 
odchází z politiky
Někdejší ministryně sprave-
dlnosti a poslankyně Marie 
Benešová (ČSSD) se rozhodla, že 
v podzimních volbách do sně-
movny už kandidovat nebude 
a po nich skončí s politikou. 
Důvodem jejího odchodu mají 
být spory s vedením sociální 
demokracie, uvedla pro Lidové 
noviny. Spory se podle Benešové 
týkaly především reorganizace 
policie či zákona o střetu zájmů. 
Po odchodu z politiky se bude 
věnovat advokacii.

Sněmovna schválila úmluvu 
o potírání terorismu 
Úmluvy Rady Evropy o prevenci 
proti terorismu, která před-
pokládá nejen jeho postih, ale 
i napomáhání k němu, včera 
v prvním kole schvalování pod-
pořila sněmovna. Podle ministra 
spravedlnosti Roberta Pelikána 
(ANO) už požadovaná opatření 
byla do českého právního řádu 
zapracována. Smluvní státy by 
podle úmluvy měly trestat ve-
řejné podněcování k terorismu, 
nábor a výcvik teroristů či jejich 
financování. /čtk/

Krátce

proBLémy s maJetkem. Sněmovní výbor řešil nesrovnalosti v majet-
kových poměrech ministra financí a šéfa ano andreje Babiše.

fo
to

 č
tk

Pozornost poslanců 
vyvolaly mnohami-
lionové rozdíly mezi 
údaji o příjmech, 
přiznaných v čest-
ném prohlášení pro 
parlament, a údaji 
auditorských firem.

http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/konopi-v-lekarnach-nebude-lekovy-ustav-opet-nesehnal-dodavatele-1330926


n Největším rea-
litním vlastníkem 
kolem spodní části 
Václavského náměs-
tí a Jungmannova 
náměstí se stávají 
realitní fondy České 
pojišťovny a její ma-
teřské Generali.

Daniel Novák

Český investor Tomáš Fiala, 
který je díky své ukrajinské 
skupině Dragon Capital 
jedním z nejbohatších cizin-
ců v Kyjevě, prodává 
v Praze na Můstku 
paláce Euro 
a Astra. Podle 
informací 
deníku E15 
je kupcem 
Česká pojiš-
ťovna a její 
mateřská 
Generali. Cena 
bude pravdě-
podobně výrazně 
vyšší než 1,1 miliardy 
korun, které Fialova skupina 
za nemovitosti před třemi 
lety zaplatila. 

„S ohledem na interní 
povahu informací nemohu 
poskytnout žádné detaily,“ 
reagovala mluvčí České po-
jišťovny Ivana Buriánková. 
Dragon Capital, ani společ-
nost Mint Investments, která 
Fialově skupině investici 
spravuje, informace o chys-
taném prodeji nekomento-
valy. 

Cenu současné transakce 
neovlivnil jen masový hon 
na nemovitosti, ale i výše ná-
jemného. „Administrativní 
budova byla úspěšná v před-
pronájmu volných ploch 
bez zásadních kompromisů 

na výši nájemného 
díky své unikátní 

lokalitě a mož-
nosti uspokojit 

menší nájem-
ce,“ sdělil 
Radek Pro-
cházka, šéf 
poradenské 

firmy Prochaz-
ka & Partners.  
V případě 

Paláce Euro růstu 
hodnoty kromě realitní 

horečky nahrává také fakt, 
že v něm řetězec se sportov-
ní obuví a oblečením Foot 

Locker otevře svou největší 
prodejnu ve střední Evro-
pě. Neméně důležitá je též 
lokalita. Paláce se nacházejí 
ve spodní části Václavského 
náměstí, kterou realitní trh 
považuje za prodloužení 
ulice Na Příkopě, po Paříž-
ské nejdražší nákupní třídě 
v metropoli.

„Přetlak kapitálu hledají-
cího investice na těchto tří-
dách je velice silný, výnosy 
jsou proto pod extrémním 

tlakem,“ uvedl investiční 
specialista, který si nepřál 
být jmenován. 

Když Dragon Capital 
s pomocí Mint Investments 
paláce v roce 2014 kupoval, 
byl při kupní ceně 42 mi-
lionů eur počáteční roční 
výnos z investice těsně pod 
šest procent. Při aktuální 
transakci se minimálně 
na začátku jednání řešil 
výnos dokonce pod čtyři 
procenta.

Česká pojišťovna s Ge-
nerali jsou už v realitách 
kolem Můstku dobře uchy-
cené. Loni na podzim tam 
jejich realitní fond koupil 
Hotel Prague Inn, který je 
hned naproti Paláci Euro. 
Jen kousek odtud na Jung-
mannově náměstí pořídil 
fond patřící Generali secesní 
palác. Pro pojišťovny před-
stavují nemovitosti vhodný 
nástroj na zhodnocení 
volného kapitálu.

česká pojišťovna kupuje paláce na můstku
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Cena  
prodaných budov  

bude pravděpodobně 
výrazně vyšší než před 

třemi lety, kdy ji Fialova 
skupina koupila za 

1,1
miliardy korun. 

LÁZNĚ LIBVERDA, a.s.
RELAX PRO TĚLO A DUŠI  
do 30. 6. 2017 – 8.980 Kč / 5 DNÍ – 4 NOCI /  
2 OSOBY
pobyt s polopenzí, 6 procedur / os.:  
1x oxygenoterapie, 2x termoterapie,  
1x koupel, 1x masáž lávovými kameny částečná, 
1x aroma masáž část., volný vstup do fitness, 
1x hodina privátního whirlpoolu se saunou, 
parkování, voucher na nealko nápoj nebo kávu

NOVINKA! PŘÍMÝ AUTOBUSOVÝ  
SPOJ PRAHA – LÁZNĚ LIBVERDA

Rádi Vám zašleme kompletní nabídku domů zdarma! 

LÁZNĚ LIBVERDA, a.s.
Lázně Libverda 82, 463 62 Hejnice 
Tel: 482 368 101-102, 731 957 326 
E-Mail: pobyty@lazne-libverda.cz

www.lazne-libverda.cz

DÁLE VÁM NABIZÍME 15% SLEVU  
NA POBYTY Z CENÍKU RELAXAČNÍCH, 
WELLNESS A LÁZEŇSKÝCH POBYTŮ  

do 15. 5. 2017!

269376/16 inzerce

V Praze se spolu s transakcí na Můstku ukončily ještě další dva 
významné realitní obchody. Privátní český investor koupil za blíže 
neurčenou cenu kancelářskou budovu u stanice metra i. P. Pavlova 
známou jako „oberbank“. V druhém případě prodal americký fond 
invesco Real estate první fázi administrativního komplexu Futurama 
u stanice metra invalidovna. novým majitelem je klient společnosti 
caerus investment Management. na obou transakcích se podílela 
poradenská společnost Knight Frank.

prodávalo se u i. p. pavlova  
i v karlíně  

nemovitost v centru metropoLe. Spodní část václavského náměstí je považována za pro-
dloužení ulice na Příkopě, druhé nejdražší nákupní třídy ve městě.
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Jaroslav Bukovský

První obchodní den uvolněné 
koruny proběhl bez zásad-
ního šoku, když česká měna 
posílila vůči euru zhruba  
o 30 haléřů, tedy o 1,1 pro-
centa. Podle obchodníků 
na měnových trzích není 
pravděpodobné, že do tvor-
by kurzu během odpoledne 
zasáhla centrální banka.

„Naplnily se podmínky 
pro plnění inflačního cíle 
do budoucna. Jsme připrave-
ni zmírňovat výkyvy kurzu, 
hranice bolesti pohybu 
koruny jsou však dostatečně 
rozevřené na to, abychom 
se na ně dostali v řádu dnů,“ 
uvedl guvernér ČNB Jiří Rus-
nok po oznámení exitu. Podle 
něho centrální banka nechá 
určitou dobu korunu volně 

čnB osvobodila korunu, 
měna obratem posílila

Kurz koruny vůči euru vpodvečer vyšplhal 
takřka o padesátník výše. Posílení české 
měny o 1,7 procenta tak během jednoho 
odpoledne znehodnotilo devizové rezervy 
ČnB nahromaděné především kvůli 
intervencím o více než 51 miliard korun. 
Banka disponuje rezervami dosahujícími 
takřka 3,5 bilionu korun.

V listopadu 2013 slíbila ČnB držet tento 
kurz vůči euru do doby, než se tempo růstu 
cen v české ekonomice vymaní z hrozby 
deflace a obrátí k dvouprocentnímu 
inflačnímu cíli. Banka tehdy během 
jednoho odpoledne srazila 
dvousetmiliardovým 
nákupem eur z kurzu 
25,80, čímž oslabila 
českou měnu takřka 
o pět procent.

ČnB vydala během trvání devizových intervencí 
za nákup eur dva biliony korun. obrana kurzu 
koruny byla přitom stále obtížnější. Ačkoli 
éra řízené měny trvala celkem 41 měsíců, 
jen během letošního čtvrtletí museli bankéři 
natisknout více než bilión korun.

Konec kurzového závazku způsobil růst 
výnosů českých dluhopisů, státu se tak může 
perspektivně prodražit financování. Půjčku 
na deset let by si Česko ve čtvrtek vpodvečer 
vzalo za roční úrok přesahující jedno procento, 
tedy nejdráže od července 2015. záporný výnos 
u dvouletého papíru zároveň 
vzrostl z 0,35 na  
0,1 procenta, 
nejvýše 
od loňského 
léta.

  Intervence v číslech

n Česká národní banka 
ve čtvrtek po poledni ukončila 
devizové intervence. Stalo se tak 
po jednačtyřiceti měsících, během 
nichž utratila na devizových trzích 
přes dva biliony korun. 

plout a poté se podle potřeby 
může pokusit korunu znovu 
usměrnit.

„K rozhodnutí ČNB zřejmě 
přispělo, že kurz koruny 
od měnového zasedání 
minulého týdne zeslábl, tedy 
nebylo třeba intervencí. Což 
signalizovalo, že mnozí hráči 
na trhu začínají vnímat směr 
dalšího pohybu kurzu jako 
nejasný, a okamžitá reakce 
tedy nemusí být přehnaně 
dramatická,“ uvedl pro deník 
E15 ředitel institucionálních 
vztahů a hlavní ekonom 
Generali CEE Holding a exgu-
vernér ČNB Miroslav Singer.

Podle ekonomů bylo 
rozhodnutí ČNB adekvátní 
tomu, co se v ekonomice děje. 
„Udržovat kurzový závazek 
v současných podmínkách 

již nebylo potřebné a další 
odkládání exitu by tak bylo 
pro centrální banku stále hůře 
odůvodnitelné. Načasování 
exitu tak bylo pořádku,“ říká 
hlavní ekonom ING Jakub 
Seidler. Podle něho bude 
zásadní, jak si centrální banka 
po letech klidu poradí se svou 
novou rolí na nervózním trhu 
s korunou.

Start obchodování s ko-
runou nepřinesl obávaný 
švýcarský scénář skokového 
posílení měny. „Po prvních 
hodinách obchodování se 
ale potvrzuje, že hlavní směr 
vývoje bude tvrdší koruna,“ 
říká ekonomka České ban-
kovní asociace a exbankéřka 
ČNB Eva Zamrazilová. Podle 
analytiků japonské banky 
Nomura by ČNB znovu inter-

venovala až při kurzu  
25 korun za euro, tedy v si- 
tuaci posílení o více než sedm 
procent.

„Podle všeho ČNB na trhu 
po uvolnění závazku neo-
perovala, nebyl ostatně ani 
důvod, nedošlo k dramatic-
kým pohybům kurzu,“ uvádí 
šéfdealer ČSOB Jiří Jeřicha. 
O kurzu uvolněné koruny tak 
podle něho rozhodla během 
čtvrtečního odpoledne nabíd-
ka a poptávka po české koru-
ně z řad privátních hráčů.  

  názory str. 12

všE o ČEsKé  
Koruně – sPEciál 

IntERvEnCE ČnB

víCE na E15.CZ

vývoj kurzu koruny vůči euru  
(v průběhu 6. dubna)

 Pramen xe.com

27,1

27,0

26,9

26,8

26,7

26,6

26,5

6:00 17:52

27,02

26,62

27,00

51 miliard
2,012 bilionu

–0,1 procenta
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Ke konci kurzového závazku řekli:

1. Jaký byl důvod konce 
devizových intervencí?

Inflace dosáhla svého dvou-
procentního inflačního cíle, 
dokonce ho přesáhla – v úno-
ru meziročně spotřebitelské 
ceny vzrostly o 2,5 procenta.

2. Byla čnB aktivní na trhu 
i po skončení devizových 

intervencí?

Česká národní banka podle 
svého vyjádření v průběhu 
dne nijak nebránila posilo-
vání koruny a na trhu nebyla 
aktivní.

3. pokud koruna 
prudce posílí, dojde 

k znovuzahájení intervencí?

Koruna se nachází v řízeném 
plovoucím kurzu. ČNB tak 
může mít znovu vliv na vý-
voj koruny, pokud usoudí, že 
je to potřeba.

4. proč čnB nezvýšila 
úrokové sazby?

Ke zvyšování sazeb podle 
ČNB zatím není důvod, 
protože na českou ekono-
miku v současnosti působí 
protiinflační faktory.

5. kam až koruna časem 
posílí?

Podle guvernéra Rusnoka 
existují faktory, které před-
určují, aby koruna dlouho-
době posilovala vůči euru 
o jedno procento ročně. 
 více e15.cz

Pět důležitých odpovědí k devizovým intervencím

miloš zeman 

(prezident ČR) 

hrdý národ má mít silnou 
měnu, abychom se, když 
vyjedeme do zahraničí, 

nemuseli stydět, že naše 
znehodnocená měna nám 
znemožňuje užít zahraniční 

dovolenou.

vladimír dlouhý

(prezident Hospodářské 
komory) 

oceňuji transparentnost 
a zásadovost postupu 

ČnB. Jsem přesvědčen, 
že následky nepoškodí 

českou ekonomiku.

tomáš prouza 

(ekonom)

ukončení intervencí mělo 
přijít dávno, exportéři si 

na drogu od ČnB až příliš 
zvykli a neinvestovali 

do modernizace. teď to 
bude bolet. 

david marek 

(hlavní ekonom Deloitte) 

Skončilo mimořádné 
období. Kurzový závazek 

se může stát novou 
kapitolou v učebnicích 

ekonomie. A s ním i česká 
ekonomika. 

michal pícl 

(ekonomický expert 
ČSSD) 

Ke kurzovému 
experimentu ČnB nemělo 
nikdy dojít. Je dobře, že 

je ukončen. teď se teprve 
uvidí, kolik nás to stálo.

kamil Janáček 

(profesor ekonomie, 
exbankéř ČNB)

ukončení intervencí 
přišlo pozdě, ČnB měla 

uvolnit korunu již ve druhé 
polovině loňského 
čtvrtého kvartálu.

http://zpravy.e15.cz/intervence-cnb/pet-dulezitych-odpovedi-k-devizovym-intervencim-ktere-potrebujete-vedet-1330927
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n Státní podnik 
zaplatí za akcie OKD 
necelých osmdesát 
milionů korun. 

Jan Stuchlík

Firma OKD podepsala se 
státním Priskem smlouvu 
o převodu akcií těžaře. Uvedl 
to zástupce důlní společnosti 
na schůzi věřitelů. 

„Je to nejlepší řešení, které 
bylo k dispozici,“ prohlásil 
insolvenční správce Lee Lou-
da. Těžař už podle podmínek 
státu založil novou společnost 
OKD Nástupnická, do níž se 
jeho majetek převede a kterou 
bude státní podnik vlastnit. 
Vedení OKD musí do 12. dub- 

na předložit reorganizační 
plán, jehož součástí bude 
smlouva s Priskem. Věřitelé 
by ho měli schválit na pře-
lomu května a června. 
Následně se převede 
dohodnutý 
majetek OKD 
do nástupnic-
ké společnos-
ti. Prisko se 
jejím vlast-
níkem stane 
po vypořádání 
transakce letos 
v září. Vyplývá 
to z parametrů 
transakce, které schvá-
lila ve středu vláda. 

„Obsah smlouvy nemů-
žeme komentovat,“ uvedl 
po jednání schůze věřitelů 

mluvčí OKD Ivo Čelechovský. 
Pro věřitele z nového vývoje 
plyne, že získají zhruba 
1,2 procenta z pohledávek. 

Z kupní ceny necelých osm-
desáti milionů korun, 

které je Prisko 
ochotno za OKD 

zaplatit, půjde 
44,5 milionu 
na vyplacení 
zajištěných 
pohledávek 

firmy Zeppelin 
CZ. Zbylých  

35 milionů se roz-
pustí mezi nezajiš-

těné věřitele. V případě 
konkurzu by ovšem nedostali 
ani korunu, vyplývá z oce-
nění OKD, které provedla 
společnost A-Consult Plus.

Prisko převezme OKD 
bez pohledávek za Zdeňkem 
Bakalou a mateřskou NWR 
a za členy představenstva 
a dozorčí rady firmy z doby, 
kdy se OKD dostala do fi-
nančních problémů. Celkem 
chce OKD vymoci 27 miliard 
korun. Státní firma také 
nebude řešit dluhy, jež OKD 
nasekala před úpadkem.

Insolvenční správce 
uznal oprávněné pohledáv-
ky za více než tři miliardy 
korun. Ve společnosti Staré 
OKD, která je spolu se závaz-
ky převezme, mají skončit 
i jednorázové nároky Veolie 
Průmyslové služby, které 
OKD už dříve odhadla na více 
než dvě miliardy korun.
 více e15.cz

Pro věřitele 
z transakce OKD  
se státem plyne,  
že získají zhruba

1,2 %
svých pohledávek.

stát koupí přes prisko 
krachujícího těžaře okd

průmysl 
v únoru 
zpomalil
Průmyslová výroba ve dru-
hém měsíci roku zvolnila 
tempo růstu, zahraniční ob-
chod vykázal nižší přebytek, 
stavebnictví však propadlo. 
Vyplývá to z údajů Českého 
statistického úřadu. 

Průmyslové podniky 
vykázaly meziroční růst 
o 2,7 procenta, což bylo 
sice pomalejší tempo než 
v lednu, analytiky však růst 
příjemně překvapil. Obchod 
s cizinou vykázal přeby-
tek 17,9 miliardy korun, 
proti loňsku byl ale o dvě 
miliardy nižší. Dovoz i vý-
voz zvolnily tempo růstu. 
Propad postihl stavebnictví, 
které kleslo o sedm procent. 
Srazil ho útlum ve výstavbě 
silnic.

Za růstem průmyslové 
výroby stojí tradičně auto-
mobilky, jejichž produkce 
stoupla o 7,5 procenta. /čtk/

čtvrtinový podíL v luxusním hotelovém resortu velaa Private Island na Maledivách patří 
Danielu Křetínskému. Koupil jej za 1,2 miliardy korun od podnikatele Jiřího Šmejce. ten otevřel 
komplex s 45 vilami pro turisty v roce 2014. ostrov leží zhruba tři čtvrtě hodiny cesty hydroplá-
nem od mezinárodního letiště v Malé.  více e15.cz

ZMěna na MalEDIváCh
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Tomáš Stingl

Svaz obchodu a cestovního 
ruchu ČR se ostře ohradil 
proti průzkumu, který 
minulý týden zveřejnila 
Potravinářská komora ČR. 
Podle ní činí průměrná mar-
že obchodníků při prodeji 
potravin v Česku osmdesát 
až devadesát procent. Potra-
vináři sbírali data od do-
davatelů pěti v tuzemsku 
působících řetězců. Konkrét-
ní účastníci průzkumu ale 
nebyli jmenováni z obavy 
před postihem ze strany 
obchodních řetězců. 

SOCR ale průzkum potra-
vinářů zpochybňuje. „Není 
z něj vůbec jasné, o jaké 

výrobky se konkrétně jedná, 
jaké mléko či sýr komora vy-
brala, kteří výrobci svá data 
poskytli a na jaké období se 
průzkum vztahuje,“ ohradila 
se prezidentka SOCR Marta 
Nováková s tím, že průzkum 
měl dezinformovat veřejnost 
a poškodit obchodníky. 

Svaz obchodu proto 
provedl u některých potra-
vin vlastní rozklad ceny 
a přirážek. „Výsledky obou 
průzkumů se pochopitelně 
diametrálně liší. Například 
u litru blíže neurčeného mlé-
ka uvádí komora přirážku té-
měř 58 procent, podle nás je 
to ale u polotučného mléka 
necelých sedm procent,“ ilu-
struje Nováková.  více e15.cz

potravináři matou 
lidi, tvrdí obchodníci

 Pramen průzkumy svazu obchodu a cestovního ruchu Čr a Potravinářské komory Čr

Přirážka, jakou připočítávají potravinářské řetězce  
k dodavatelským cenám (v procentech)

podle obchodníků podle potravinářů

tvaroh měkký 250 g 38 97

mléko 1 litr 7 58

gothajský salám 1 kg 45 90

vepřové maso 1 kg 11 84

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/statni-spolecnost-prisko-dnes-podepsala-s-okd-smlouvu-o-koupi-tezarske-firmy-1330901
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/kretinsky-koupil-od-smejce-podil-v-luxusnim-resortu-na-maledivach-1330891
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/nemame-marze-90-procent-ohradili-se-obchodnici-podle-nichz-potravinari-matou-verejnost-1330923
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n Do sítě zelených 
autobusů německé 
dopravní společnosti 
se nově zapojily Olo-
mouc a Ostrava.

Jan Šindelář
 

Autobusový dopravce Flix- 
Bus pokračuje v dobývání 
českého trhu. Do své mezi-
národní sítě zahrnuje vedle 
Prahy stále více českých 
a moravských regionálních 
center, nejnověji od čtvrtka 
zapojil Ostravu a Olomouc. 
Posiluje rovněž linky z Brna, 
odkud zelené autobusy nově 
míří do destinací ve Slovin-

sku, Chorvatsku, Rakousku, 
Polsku nebo Nizozemsku. 

„Od čtvrtka nabízíme 
naše první denní a noční 
spoje z Prahy a Brna 
do evropských 
turistických de-
stinací, jakými 
jsou Budapešť, 
Záhřeb, Ma-
ribor, Štýrský 
Hradec, Maas-
tricht a Gent,“ 
uvedla mluvčí 
Nina Göbbel-
sová. 

Například do Bu-
dapešti bude společnost 
vypravovat busy z Brna 
čtyřikrát denně, do Záhřebu 
dvakrát denně, do Katovic 

a Krakova rovněž dvakrát 
denně. Před letní sezonou 
chce firma rozšířit i počet 
linek na Slovensko. 

„Chceme do naší 
sítě propojit více 

regionálních 
destinací, jako 
jsou Ostrava 
a Olomouc. 
Naším cílem 
je poskytovat 

pohodlnou, 
udržitelnou 

a cenově do-
stupnou mobilitu 

rovněž v regionech 
a nejen mezi metropolemi,” 

doplnila manažerka FlixBu-
su Bettina Engertová. První 
zelené autobusy spojí přímo 

Ostravu a Olomouc s desti-
nacemi v Polsku, Německu, 
Belgii a Nizozemsku. Další 
česká města, která chce spo-
lečnost propojit se zahrani-
čím, ale neuvedla. 

FlixBus založili mladí 
podnikatelé Jochen Engert, 
André Schwämmlein a Da-
niel Krauss, na německý trh 
vstoupil v roce 2013 v reak-
ci na deregulaci tamního 
trhu. Dnes patří k největším 
dopravním firmám v Evropě, 
ačkoliv autobusy nevlastní. 
Model je založen na spolu-
práci s místními dopravci, 
kteří jezdí v barvách FlixBu-
su. V tuzemsku je největ-
ším partnerem společnost 
Umbrella.

flixBus míří do krajských měst

Do Budapešti  
bude FlixBus  

vypravovat busy z Brna

4 x
denně.

místo vLaků. 
Společnost 
FlixBus vznikla 
díky liberalizaci 
německého 
trhu v roce 2013 
poté, co byl 
zrušen monopol 
vlaků na dálko-
vých spojích.fo

to
 f
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Ministerstvo financí 
čeká pomalejší růst
Rezort financí ve své mak-
roekonomické prognóze 
mírně zhoršil odhad le-
tošního růstu ekonomiky 
na 2,5 procenta z ledno-
vých 2,6 procenta. Pro 
příští rok odhad zlepšil 
na 2,5 procenta z předcho-
zích 2,4 procenta. 

Heineken staví sklad 
ve Velkém Březně
Společnost Heineken v pi-
vovaru ve Velkém Březně 
staví distribuční centrum 
za několik milionů korun. 
Od 1. října z něj chce záso-
bovat severní Čechy.  

Rozestavěných bytů 
přibývá, ale ne v Praze
Stavaři letos do konce úno-
ra rozestavěli 1036 by- 
tů v bytových domech, 
meziročně o 11,3 procenta 
více. V Praze ale počet 
těchto staveb meziročně 
klesl téměř o čtvrtinu 
na 371. 

Požehnané pivo  
míří za papežem
Slavnostní velikonoční 
várka půllitrových lahví 
a dřevěný soudek s le-
žákem Pilsner Urquell, 
jemuž požehnal plzeňský 
biskup Tomáš Holub, 
zamířily z Plzeňského 
Prazdroje do Vatikánu. 
Jako dar papeži Františko-
vi je letos doplní třiceti-
centimetrový zvon vážící 
deset kilogramů. /čtk/

Krátce

n Britové vystupují 
z EU, ale přes negativní 
předpovědi související 
s brexitem automobil-
ky v Česku nechystají 
konkrétní opatření. 

Michal Tomeš

Britské ostrovy představují 
klíčový trh pro všechny tři 
automobilky na českém 
území, přesto však jejich 

zástupci nechystají kon-
krétní opatření, jimiž by 
měli nastávající změnu 
v evropském hospodářském 
prostředí mírnit. Například 
největší tuzemský výrobce 
Škoda, který loni ve Velké 
Británii prodal přes osm-
desát tisíc vozů, nechystá 
nějakou strategii pro brexit. 
„Momentálně je příliš brzo 
na to, abychom mohli vy-
vozovat případné dopady,“ 
uvedl tiskový mluvčí Tomáš 
Kubík s tím, že firma chce 

dále těsně spolupracovat 
s ostrovními obchodními 
partnery.  

Ani Hyundai zvláštní kro-
ky před brexitem nechystá, 
doufá především v prozí-
ravost politiků obou stran. 
„Jsme přesvědčeni, že si 
zástupci EU i Velké Británie 
uvědomují význam volné-
ho obchodu,“ uvedl ředitel 
komunikace nošovické auto-
mobilky Hyundai Petr Vaněk. 
Podle něj může automobilka 
využít zkušeností, které má 

například z dodávání vozů 
do Norska či Švýcarska, tedy 
států, jež nejsou členy Evrop-
ské unie. 

Společná výroba Toyoty 
a PSA v kolínském TPCA 
situaci kolem brexitu jen 
monitoruje, žádné konkrét-
ní kroky neoznámila. A to 
přesto, že do Velké Británie 
putuje z Kolína téměř třetina 
produkce. 

Samo japonské ústředí 
Toyoty však v minulos-
ti vyjádřilo pochybnosti 

nad situací kolem brexitu. 
Automobilka totiž ve Velké 
Británii vyrábí modely Auris 
a Avensis, jejichž produkce se 
tam zdá ohrožena. Začátkem 
března vedení oznámilo, že 
zatím není rozhodnuto, zda 
bude v továrně v Burnastonu 
pokračovat ve výrobě další 
generace modelu Auris. 

Definitivní řešení situace 
má být známo v příštím roce, 
kdy budou jasnější obchodní 
vztahy Velké Británie s Ev-
ropskou unií po brexitu.  

Brexit: automobilky čekají na politiky
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EU rozšířila sankce proti Severní Koreji

Zákaz investic do Severní Koreje se nově dotkne rovněž 
odvětví, jako je metalurgie a zpracování kovů, letecký 
průmysl či konvenční zbrojní průmysl. Členské země EU 
nově také v rámci sankcí odsouhlasily zákaz poskytování 
některých služeb, například počítačových nebo těch, které 
souvisejí s chemickým a důlním průmyslem.  

Chorvaté chrání ekonomiku před pádem Agrokoru

Chorvatský parlament přijal zákon na ochranu ekonomi-
ky před pádem velkých společností. Je to reakce na ros-
toucí problémy velké potravinářské a maloobchodní 
skupiny Agrokor, kterou tíží vysoké dluhy a která může 
mít problémy s jejich splácením. 

Světové ceny potravin v březnu klesly

Světové ceny potravin v březnu sestoupily z dvouletých 
maxim. Organizace OSN pro výživu a zemědělství tvrdí, že 
se očekává vysoká sklizeň obilovin a stabilní trhy. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,966

Čína 1 3,636

Dánsko 1 3,598

eMu 1 26,750

chorvatsko 1 3,586

Japonsko 100 22,625

Kanada 1 18,675

Maďarsko 100 8,636

norsko 1 2,918

Polsko 1 6,328

Rusko 100 44,552

Švédsko 1 2,789

Švýcarsko 1 24,996

turecko 1 6,766

uSA 1 25,076

Velká Británie 1 31,254

Kurzovní lístek ČnB Platnost od 6. 4. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  

cetV 75,00   -1,32 % 

Čez 428,00   -0,47 % 

erste Bank 819,90   -0,55 % 

Fortuna 105,50   0,48 % 

Kofola 398,00   -1,24 % 

KB 938,00   -0,91 % 

Moneta 87,75   1,45 % 

o2 cR 288,00   0,17 % 

Pegas 831,50   1,65 % 

Philip Mor. ČR 13 850,00   1,09 % 

tMR 660,00 0,00 %

unipetrol 233,00   1,30 % 

ViG 614,30   0,70 % 

Celkový objem (v tisících korun) 742 490

akcie na pražské burze 6. 4. 2017 

n Nostalgie, zapomně-
ní či krátký termín 
na výměnu způsobi-
ly, že Evropané drží 
ve svých původních 
národních měnách 
miliardy eur.

Nominální hodnota doposud 
nevyměněných mincí a ban-
kovek původních národních 
měn, jimiž platily země 
eurozóny před přijetím eura, 
dosahuje zhruba patnácti 
miliard eur.  Téměř polovi-
nou se na této částce podílejí 
Němci, známí milovníci ho-
tovosti, přestože mají více 
než desetiletý náskok před 

novějšími členskými země-
mi jako Litva a Lotyšsko, 
tvrdí agentura Bloomberg.

Zhruba třetina z celkové 
částky je nyní ovšem 
bezcenná. Mince 
bývalé měny 
již nemění 
dvanáct 
národních 
centrálních 
bank a lhůta 
pro výměnu 
bankovek již 
skončila třeba 
i ve Francii, Itálii, 
Finsku a Řecku. 

Němci mají štěstí, že 
nemusejí pospíchat, protože 
německá centrální banka 
Bundesbank nestanovila 

konečný termín pro výměnu 
německých marek a mění 
neomezené částky. 

Naopak portugalská 
centrální banka 

zastavila výměnu 
mincí za eura 

na konci téhož 
roku, ve kte-
rém zavedla 
euro, a zhru-
ba 48 procent 

hodnoty 
místní měny 

escudos, která 
zůstala v oběhu, 

tak již nelze vyměnit.
Lhůty pro výměnu 

hotovosti také rozzlobily 
některé obyvatele eurozóny, 
kteří si svůj majetek nestihli 

vyměnit. Italská centrální 
banka dostala loni nařízeno, 
aby vykoupila liry v hodnotě 
2,5 milionu eur poté, co si 
veřejnost stěžovala u ústav-
ního soudu, že centrální 
banka v roce 2011 nečekaně 
zkrátila lhůtu pro výměnu 
měny o tři měsíce.

Euro je oficiálním plati-
dlem v 19 členských zemích 
Evropské unie. Zatím 
poslední zemí, která zavedla 
euro, byla Litva v roce 2015. 
Česká republika termín pro 
přijetí eura zatím nesta-
novila. Oficiální měnou je 
euro také v Monaku, San 
Marinu, Vatikánu, Andoře, 
Černé Hoře a Kosovu. /čtk/ 
 více e15.cz

ve starých měnách leží miliardy

Bezcenná
je už zhruba

třetina
z celkových 

patnácti miliard
eur.

eu uvalila 
cla na ocel 
z číny
Evropská komise zaved-
la antidumpingová cla 
na dovoz za tepla válco-
vané oceli z Číny. Potvrdil 
to mluvčí unijní exekutivy 
Alexander Winterstein. 
Vyšetřování komise totiž 
podle něj prokázalo, že 
tyto produkty byly v Evro-
pě prodávány za výrazně 
dumpingové ceny.

Nová cla se pohybují 
od 18,1 do 35,9 procenta, 
a jsou vyšší než dočasná 
opatření, která platila 
od října. Jejich cílem je 
ochrana producentů 
oceli v EU před důsledky 
dovozu levné čínské oceli, 
v prvním období na pět let.

Za tepla válcovaná 
ocel se obvykle používá 
k výrobě ocelových trub 
pro stavebnictví, výrobu 
lodí, plynových zásobníků, 
automobilů, ale i potrubí 
využívaných v energetice.

Unie v současnosti 
využívá obchodní obranná 
opatření v nebývalé míře, 
jde celkem o 41 opatření, 
18 jich míří na výrobky 
původem z Číny. /čtk/

n Fotbalová asociace 
se potýká s úbytkem 
zájmu investorů kvůli 
korupčnímu skandálu 
Seppa Blattera, do ka-
ret jí nahrává rostoucí 
čínská obliba fotbalu.

Jan Vávra

Čínská Hisense doplní 
McDonald’s a Budweiser 
v roli oficiálních sponzorů 
fotbalového šampionátu, 
který se v Rusku uskuteční 

příští rok. Logo Hisense se 
tak bude objevovat na LED 
panelech podél hřiště a u ča-
somíry televizních přenosů. 
Korporace finanční aspekty 
dohody nezveřejnila, agen-
tura Bloomberg její hodnotu 
vyčísluje v řádu stovek mili-
onů dolarů. 

Bloomberg připomíná, že 
poté, kdy čínský prezident Si 
Ťin-pching učinil z rozvoje 
fotbalu v nejlidnatější zemi 
světa jednu z národních 
priorit, mají tamní firmy 
o fotbalový sponzoring 
eminentní zájem. Hisense 

je totiž již druhou čínskou 
firmou, s níž FIFA od skon-
čení posledního šampionátu 
v Brazílii před třemi lety 
navázala spolupráci. 

Tou první byla skupina 
Wanda miliardáře Wanga 
Ťien-lina, která se loni s FIFA 
dohodla na partnerství až 
do roku 2030. Wanda se však 
v hierarchii sponzorství 
nachází o stupeň výše než 
výrobce elektrosoučástek 
Hisense, který je partnerem 
druhého řádu. Známý je 
i v Česku, na konci roku 2015 
začal vyrábět televizní ob-

razovky v Plzni. Jak upozor-
ňuje agentura Bloomberg, 
pro FIFA je čínský kapitál 
vítanou injekcí. 

Mezinárodní federace 
fotbalových asociací se 
od korupčního skandálu, 
po němž přede dvěma lety 
rezignoval někdejší dlouho-
letý šéf Sepp Blatter, potýká 
s odlivem sponzorů. Zatímco 
nyní má 14 měsíců před 
začátkem mistrovství v Rus-
ku celkem devět partnerů, 
v době zahájení brazilského 
šampionátu bylo toto číslo 
téměř dvojnásobné. 

fifa získala druhého čínského sponzora
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n Odlehlé ostrovy si 
v dané lokalitě náro-
kuje také Čína. Obě 
země láká hlavně širo-
ké nerostné bohatství, 
které se v okolí ostro-
vů nachází. 

Filipínský prezident Rodrigo 
Duterte nařídil armádním 
velitelům, aby rozmístili 
filipínské vojáky a vybudo-
vali infrastrukturu na vybra-
ných neobydlených útesech 
a ostrůvcích v Jihočínském 
moři, které si země nároku-
je. Duterte své rozhodnutí 

oznámil při návštěvě vo-
jenské základny na ostrově 
Palawan. Tento krok může 
vyvolat hněv Číny, která si 
dělá nároky na prakticky 
celé Jihočínské moře.

„Nařídil jsem ozbrojeným 
složkám, aby je obsadily,“ 
prohlásil Duterte. Podle něj 
si Manila nárokuje „devět či 
deset ostrůvků či útesů v ob-
lasti Spratlyho ostrovů“.

Duterte rovněž prohlásil, 
že 12. června patrně spornou 
oblast navštíví, a sice u pří-
ležitosti 119. výročí vyhlá-
šení filipínské nezávislosti 
na Španělsku. Podle agen-
tury Reuters by měl zavítat 

na ostrov Thitu v oblasti 
Spratlyho ostrovů v Jihočín-
ském moři a vztyčit na něm 
filipínskou vlajku. Chce prý 
také ostrov nechat opevnit 
a postavit tam kasárna.

Čína a Filipíny vedou vlek-
lý spor o strategickou oblast 
v Jihočínském moři, kterým 
procházejí významné ná-
mořní trasy a v němž jsou 
předpokládána rozsáhlá na-
leziště nerostných surovin. 
Konfliktní území zahrnuje 
řetězec útesů a skalnatých 
ostrůvků, který je v Číně 
nazýván Chuang-jen a na Fi-
lipínách Scarborough Shoal 
(Mělčina Scarborough). Ne-
obydlený řetězec ostrůvků 
Scarborough Shoal obsadila 
Čína po krátkém konfliktu 
s filipínskými loděmi v roce 
2012.

Peking považuje za své 
téměř celé Jihočínské moře 
a u útesů v tomto moři budu-
je umělé ostrovy, na kterých 
zřizuje letištní dráhy a další 
zařízení, která mohou slou-
žit civilním, ale i vojenským 
účelům. Loni v červenci 
mezinárodní rozhodčí soud 
v Haagu odmítl rozsáhlé čín-
ské územní nároky v Jihočín-
ském moři. Peking verdikt 
neuznal. /čtk/
 více e15.cz

filipíny stupňují napětí 
v Jihočínském moři
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X1 CARBON

O D O L N Ý  A  S T Y L O V Ý  C E S T O VAT E L

Nízká hmotnost jenom 1,12 kg díky šasi z uhlíkových vláken | Splňuje sadu armádních norem MIL-SPEC, které jsou 
zárukou vysoké životnosti, odolnosti a spolehlivosti | Vysoká výdrž baterie až 15,5 hodiny pro celodenní využití

WWW.LENOVO.CZ

269098/35 inzerce

na přehLídce. Filipínská armáda před několika dny oslavila 
120. výročí svého vzniku.  

Syrský ministr zahraničí 
Valíd Mualim popřel, že 
by vláda použila chemické 
zbraně. K úterní otravě 
desítek lidí plynem ve městě 
Chán Šajchún v provincii Id-
lib uvedl, že vládní letouny 
bombardovaly sklad zbraní 
islamistů z Fronty dobytí 
Sýrie, dříve známé jako 
an-Nusrá. I mluvčí ruského 
prezidenta kritizoval to, že 
Západ rychle našel viníka 
úterní tragédie a označil jím 
syrské vládní síly.

„Nezbytná je výměna úda-
jů a vyhodnocení informací 
a až poté lze dělat závěry, 
ne před tím. Závěry, které se 
dělají před výměnou infor-
mací a před vyšetřováním, 
nemohou být považovány 
za závěry odrážející reali-
tu,“ uvedl mluvčí ruského 

prezidenta Dmitrij Peskov. 
Reagoval tak na rychlé ozna-
čení viníka úterní události 
v Chán Šajchúnu ze strany 
Západu.

Podle exilové Syrské 
organizace pro lidská práva  
a řady západních zemí plyn 
shodila na město letadla 
syrské vlády či Ruska. 
Ruské ministerstvo obrany 
už dříve uvedlo, že plyn se 
do ovzduší rozšířil, když 
letouny bombardovaly sklad 
zbraní povstalců.

Peskov upozornil, že 
po tragédii nebyl možný 
přístup na místo činu, a tak 
nikdo, ani americká strana, 
nemůže disponovat důvěry-
hodnými informacemi. Che-
mický útok by nejvíce hrál 
do karet odpůrcům syrské 
vlády. /čtk/ sledujte na e15.cz

rusko a sýrie: 
západ si udělal 
příliš rychlé závěry

my to neByLi. Ministr valíd Mualim potvrdil, že vládní jednot-
ky v oblasti působily, chemii však nepoužily.
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technologie zabijí 
kapitalismus
n Autonomní auta, umělá inteligence, 
roboti, 3D tisk. Svět díky rozmachu 
nových technologií pravděpodobně 
brzy zažije zásadní změnu, proti níž byl 
vynález parního stroje a s ním spojená 
průmyslová revoluce jen malou 
epizodou. „Spotřeba bude díky všem 
těmto faktorům levnější a levnější. Celá 
idea spotřeby coby motoru ekonomiky 
se zhroutí,“ říká přední světový 
futurolog Gerd Leonhard v rozhovoru, 
který deníku E15 poskytl v Praze 
na konferenci DOTS 2017 pořádané 
Microsoftem. 

Daniel Novák

 Jak bude vypadat svět, 
v němž budou žít naše děti?
Technologie budou ex-
trémně mocné. Hodně věcí, 
o nichž jsme si mysleli, že 
jsou jen sci-fi, bude mož-
ných. Například mluvit 
v cizím jazyce prostřednic-
tvím počítače. Budou stroje, 
které samy jezdí nebo lítají, 
roboti, kteří dělají naši 
práci. Už za deset let bude 
svět fundamentálně jiný. 
Bude možné plně přejít 
k obnovitelným energetic-
kým zdrojům a díky tomu 
se ukáže, že změny klimatu 
jsou vratné. Bude možné 
léčit dosud nevyléčitelné 
nemoci. Zkrátka bude to 
hodně dobrých věcí.  
Ale také tu budou věci,  
jež pro nás budou  
složité. 

 S čím se lidstvo bude 
muset vyrovnat?
O většině pracovních pozic, 
které vzniknou během 
nadcházejících patnácti let, 
vůbec netušíme, jak budou 
vypadat. Naše děti nebudou 
mít stálá zaměstnání, na  
globálním pracovním trhu 
budou neustále odněkud 
někam přecházet. 

 Co technologie udělají se 
sociálními nerovnostmi?
Určitě je budou zvyšovat. 
Technologie je obrovským 
generátorem nerovností. 
Skutečný prospěch z techno-
logií ale mají jen lidé ve vrch-
ních patrech společnosti. Řa-
doví dělníci budou vydělávat 
méně peněz nebo je dokonce 
nahradí stroje. Pro řešení 
tohoto vedlejšího efektu 
bude potřeba mít správnou 
politiku. Protože tu techno-
logie dělat neumějí. Benefity 
z technologií bude potřeba 
přerozdělovat pomocí daní, 
rekvalifikací nebo školení, 
kde se tito lidé budou učit 
podnikat. Stát a politici bu-
dou mít v budoucnu hodně 
co řešit. 

 Evropa si 
udržuje humánního 
a konzervativního 
ducha, který klade 
důraz na kolektiv 
a tradice. Americkou 
tradicí jsou peníze. 
A čínskou tradicí  
je stát.
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narodil se 
v německém 
Bonnu, žije 
v curychu. než 
se vrhl do víru 
technologií, živil se jako 
profesionální hudebník, učitel 
a producent. Často pobývá 
v americkém Silicon Valley. Je 
hvězdou konferencí po celém 
světě. Globálním korporacím 
radí v oblasti technologií. Je 
autorem knižního bestselleru 
technology vs. humanity.  

Gerd 
Leonhard (56)

 Změní technologie eko-
nomický systém?
Dříve či později technologie 
zabijí kapitalismus. Díky 
technologiím je všechno 
neuvěřitelně efektivní, věci 
jsou stále levnější. Je to vidět 
v muzice díky nástrojům 
typu Spotify nebo YouTu-
be. Hudba je tam zdarma 
nebo je k mání velmi levně. 
Ve filmu je to zase Netflix 
nebo Amazon. Dřív jsme 
platili třicet eur za jedno 
DVD s filmem, teď zaplatíme 
deset eur za celý Netflix. 
Dalším příkladem je dopra-
va. Pomocí služby Uber se 
můžu dostat na letiště tak 
levně jako s nikým jiným. 
Další radikální změnou 
bude 3D tisk. Navíc za dva-
cet let bude elektřina téměř 
zdarma. Spotřeba bude 
díky všem těmto faktorům 
levnější a levnější. Celá 
idea spotřeby coby motoru 
ekonomiky se zhroutí. Jak 
chcete vydělávat na něčem, 
co je zadarmo? Do pětadva-
ceti let budeme muset začít 
řešit nový model ekonomi-
ky, která bude postavená 
na technologiích. 

 Takže revoluce produk-
tivních sil poprvé otevře 
cestu ke komunismu, jak 
o něm mluvil Marx?
Hodně věcí zmíněných 
v Marxově Komunistickém 
manifestu není v principu 
špatných. Ale realita byla 
velmi zlá. Mluvíme proto 
raději o postkapitalismu. 
Ve společnosti, v níž počítač 
může dělat všechnu možnou 
práci, bude možné oddělit 
peníze od práce. A to bude 
postkapitalismus. Budeme 
mít k dispozici mnohem víc 
věcí, než o čem budou vypo-
vídat ukazatele, jako je zisk 
nebo růst.

 
 Která byznysová odvětví 

dostanou největší zásah?
Vliv technologií pocítila 
v první vlně velmi silně 
média. Největší mediální or-
ganizace jsou dnes ty, které 
o sobě tvrdí, že nejsou mé-
dia. Mám na mysli například 
internetové vyhledávače 
nebo sociální sítě. V dru-
hé vlně přichází na řadu 
automobilový průmysl 
a doprava. Automobilky bu-
doucnosti budou technolo-
gickými firmami. Další vlny 
zasáhnou bankovnictví, 
pojišťovnictví, energetiku, 
logistiku.

 Papírová média a taxi-
káři to tedy mají spočítané?

Vždy tu budou papírové 
knihy. Je v nich něco velmi 
lidského. Ale papírová mé-
dia jsou mrtvá. Stejně jako 
rozhlas. Proč byste poslou-
chal rádio, když na inter-
netu můžete poslouchat, 
co chcete? Televize se plně 
přemění do internetové 
formy.

  
 Česká republika závisí 

na automobilovém průmys-
lu. Co se s takovými zeměmi 
po všech těch změnách 
stane?
Cokoli bude moci být auto-
matizováno, automatizová-
no bude. A první na řadě jsou 
teď auta. Automobil se spalo-
vacím motorem tvoří desítky 
tisíc dílů. U elektrických, 
respektive autonomních 
aut budoucnosti to bude 
mnohem méně. Například 
v autech Tesla jde hlavně 

o software, a ne o hardware. 
Autoprůmysl by proto už 
teď měl řešit, co vlastně 
bude v budoucnu potřebo-
vat. Další velkou ranou pro 
průmyslové dělníky bude 3D 
tisk. Například Rolls-Royce 
si už tiskne díly pro letecké 
motory. Za pár let se takto 
budou běžně tisknout i v au-
tomobilkách.  

 Než si hudební průmysl 
našel způsob, jak se s no-
vými technologiemi sžít, 
málem umřel. Čeká nějaký 
další sektor cesta údolím 
smrti?
Dalším hudebním průmys-
lem je bankovnictví. Způsob 
fungování tohoto sektoru 
nemá budoucnost. Platí to 
zvláště pro klasické retailové 
banky. Velmi brzy bude moci 
každé dítě poslat komukoli 
na světě peníze přes mobil, 

a to bez jakýchkoli poplatků. 
Jen kvůli tomu, že lidé budou 
chytřejší, ztratí banky obrov-
ské příjmy. Až peníze získají 
digitální podobu, devadesát 
procent toho, co tvoří dnešní 
banky, půjde pryč. Banky bu-
dou potřeba pro financování 
velkých fúzí a akvizic. Ale ne 
pro přesuny malých částek.         

 Jakým největším rizi-
kům kvůli technologiím 
čelíme?
Pro Evropu je hlavní vý-
zvou, že v technologických 
diskuzích není lídr. Je to 
Amerika a Čína. V těchto 
dvou zemích objevili všech-
no, co používáme. Evropa si 
udržuje humánního a kon-
zervativního ducha, který 
klade důraz na kolektiv 
a tradice. Americkou tradicí 
jsou peníze. A čínskou tradi-
cí je stát.

 Vytvářejí technologie 
nová bezpečnostní rizika?
Jsou mnohem nebezpeč-
nější než jaderné zbraně. 
Vyrobit atomovou bombu je 
velmi obtížné, potřebujete 
plutonium. Zatímco robot 
ve vojenských službách 
žádné plutonium nepotřebu-
je. Do deseti let bude možné 
programovat stroje tak, aby 
páchaly zlo.

 Nastane válka strojů 
proti lidem jako ve filmu 
Terminátor?
Nepůjde o stroje, ale o lidi. 
Budeme to my, kdo je takto 
naprogramuje, takže je 
vlastně zneužijeme. Existují 
odhady, že osmdesát procent 
vojenských výdajů půjde 
v budoucnu do digitálních 
technologií. Bomby a vojáky 
už přitom neuvidíte. Určitě 
to ale bude znamenat proti 
současnému stavu i zlepšení. 
V Rusku jsou tři tisíce jader-
ných raket, o něco méně jich 

je v Americe. A všechny jsou 
třicet let staré. To je velmi 
nebezpečné, protože tyto 
střely jsou založené na velmi 
starých a velmi špatných 
systémech. 

 Dočkáme se vytvoření 
umělých bytostí nezávis-
lých na člověku? 
Záleží, co myslíte pod 
pojmem bytost. Existence 
člověka závisí na milio-
nech věcí, jimž stále příliš 
nerozumíme. V lidském 
mozku je padesát až sto 
miliard neuronů a vlastně 
stále nejsme schopni po-
řádně porozumět tomu, jak 
fungují interakce mezi nimi. 
Můžeme vytvořit stroje, kte-
ré budou myslet. Ale budou 
někým zcela jiným, než jsme 
my. To však není věc blízké 
budoucnosti. Myslím, že 
v současnosti by byla chyba 
obdařit roboty nezávislostí 
nebo je naprogramovat 
k tomu, aby dokázali chovat 
city. To by taky mohl být 
počátek konce.

 Ve své knize říkáte, že 
hlavní výzvou je využít sou-
časných technologických 
změn pro to, abychom byli 
více lidmi, a ne více stroji. 
Jak toho lze dosáhnout?     
Musíme nechat prostor 
pro lidský faktor. Ten je 
ale drahý. Například dobré 
restaurace budou v budouc-
nu vydávat hodně peněz 
na to, že v nich stále budou 
obsluhovat a vařit lidé. Jiné 
restaurace už budou mít 
jen stroje. Takže abychom 
uchovali lidský charakter 
společnosti, budeme muset 
její určité oblasti chránit 
podobně, jako chráníme 
přírodu v národních parcích. 
Protože jinak skutečně hro-
zí, že by se z nás stroje staly. 

 Abychom uchovali 
lidský charakter 
společnosti, budeme 
muset její určité 
oblasti chránit 
podobně, jako 
chráníme přírodu 
v národních parcích. 
Protože jinak 
skutečně hrozí, že by 
se z nás staly stroje.
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Tvář dne 

 Usoudili jsme, že udržování 
závazku už nepřináší takové 
efekty, které by za to stály,

řekl guvernér ČnB Jiří Rusnok 
str. 4
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Po exitu  
přichází  
tápání 
Na slova prezidenta Miloše 
Zemana nakonec došlo. 
K ukončení intervenčního 
režimu se ČNB odhodlala 
„dříve, než jsme se nadáli“.

Po včerejšku je zřejmé i to, 
že nedávná slova některých 
bankovních radních byla jen 
kouřovou clonou. Například 
se nekoná žádné odsunutí 
exitu do druhé poloviny 

roku. Tak se snažil trhy mást 
viceguvernér Hampl. Nelze 
ovšem říci, že zcela neúspěš-
ně. Většina tržních hráčů si 
v reakci na jeho slova ťukala 
na čelo. Viceguvernérovi se 
však podařilo posílit dojem, 
že ČNB nebude s exitem 
spěchat – v tom smyslu, že 
určitě nebude čekat do dru-
hé poloviny roku, ale třeba 
do druhé poloviny dubna by 
ještě posečkat mohla. Ostat-
ně ve dnech před včerejším 
exitem začal na trhu převa-
žovat názor, že k němu dojde 
13. či 20. dubna, nebo dokon-
ce až v květnu. Nakonec tedy 
ČNB dokázala trhy v jisté 
míře opravdu překvapit.

Je však otázka, zda 
centrální banka takto trhy 
překvapit chtěla, nebo jde 
jen o souhru okolností. 

V polovině března, kdy zmí-
něná slova Hampl pronesl, 
nemusel zkrátka ještě ani 
on sám tušit, kdy skutečně 
k exitu dojde. Dokonce to 
nemusel tušit ani guvernér 
Rusnok, když minulý týden 
oznámil další pokračování 
intervenčního režimu. Od té 
doby se ale členům bankovní 
rady na stůl mohla dostat 
čísla, která už většinu z nich 
přesvědčila. Z týdenních 
šetření cen mohli například 
analytici ČNB předpovědět 
březnovou inflaci. Tu statis-
tici oznámí v pondělí. Zvláš-
tě pokud se bude pohybovat 
nad konsenzem trhu, tedy 
nad 2,6 procenta, bude mož-
né soudit, že šlo pro kritický 
počet bankovních radních 
o poslední kapku trpělivosti 
s intervencí.

Trpělivost je výsadou 
králů, říká se. Avšak v tomto 
případě je dobře, že ban-
kovní rada trpělivá nebyla. 
Intervenční režim objektiv-
ně neměl z ekonomického 
hlediska žádný smysl už 
od přelomu roku. Jediné, 
co jej drželo při životě, 
byl ukvapený slib ČNB, že 
závazek neukončí v prvním 
čtvrtletí. Vždyť i sám Rusnok 
loni v září uvedl, že si umí 
exit představit ještě před 
dosažením dvouprocentního 
inflačního cíle, pokud bude 
zřejmé, že k cíli směřujeme. 
Jenže taková situace nastala 
právě už na sklonku roku 
2016. Listopadová a prosin-
cová inflace signalizovaly, že 
k dosažení cíle dojde brzy.

Uvolněný tón Rusnokova 
hlasu při včerejší tiskovce 

tentokrát nebyl divadélkem. 
V ČNB řadě lidí opravdu  
spadl kámen ze srdce. Ne- 
koná se žádný „švýcarský 
scénář“, tedy kurzové výky-
vy o desítky procent, které 
v lednu přede dvěma lety 
doprovázely intervenční exit 
švýcarské centrální banky. 
Avšak včerejším exitem v re-
žii ČNB teprve začíná proces 
„tápání“, řečeno s francouz-
ským klasikem ekonomie 
Léonem Walrasem. Tápající 
trh teď bude hledat správný, 
férový, rovnovážný kurz. 
Na trhu je to jako v živo-
tě. Když tápeme, může se 
přihodit mnoho nečekaného. 
Na celkové hodnocení exitu 
je tedy ještě zatraceně brzy.  

autor je hlavním ekonomem  
společnosti cyrrus

Komentář

Lukáš Kovanda
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popírání holocaustu

(drama, Británíe/uSA, 110 minut)
režie: Mick Jackson
scénář: David hare podle knihy 
Deborah Lipstadtové
hrají: Rachel Weiszová, Andrew 
Scott, tom Wilkinson, timothy Spall
hodnocení: 60 %

Vila a pozemky s ÚR - Liberec 
Zelené údolí - Rochlice

Výběrové řízení                               ukončení VŘ: 19. 5. 2017

Tomáš Doubrava, 604 297 021
tomasdoubrava@naxos.cz   

1.) Stavební pozemky 7.235 m2 s ÚR - 
develop. project na 4 RD - VŘ/051/2016-
-II. Doporučená cena: 16.700.000,- Kč + 
DPH. Kauce: 700.000,- Kč. 2.) Vila 468 m2 
s pozemky 3.526 m2 - VŘ/052/2016-II. 
Doporučená cena: 14.100.000,- Kč. Kau-
ce: 500.000,- Kč. 3.) Pozemky 26.236 m2 
- VŘ/050/2016-II. Doporučená cena: 
2.000.000,- Kč. Kauce: 100.000,- Kč. 
Nejzazší termín pro předložení nabídky 
u všech tří VŘ: 19.5.2017 do 16:00 hod. 

www.naxos.cz

Budova banky s ročním výnosem 
cca 438.000,- Kč Lysá nad Labem

Výběrové řízení                              ukončení VŘ: 12. 5. 2017

Tomáš Doubrava, 604 297 021
tomasdoubrava@naxos.cz  

  Nejvyšší podání 

Předmětem prodeje je historická budova banky s velkou zahradou 
za domem, umístěná v 
centru města. Po prodeji 
zůstává v přízemí pobočka 
ČS ve zpětném nájmu.
Nájemní smlouva na 7 let, s 
možností prodloužení o další 
3 + 3 roky. V 1. patře budovy 
jsou dvě bytové jednotky o 
výměrách 131 m2 a 78 m2. 
Kauce ve výši 260.000,- Kč. 

269110/16 inzerce

Minirecenze

CD

Vladimír Mišík: Jubilejní edice

(vydal: Supraphon)
První autorské album vydal Vladimír Mišík 
v roce 1976. Stalo se událostí roku i díky tomu, že mu pomohli 
hudebníci z kultovního alba Flamenga Kuře v hodinkách, 
i muzikanti, kteří poté léta tvořili základ Mišíkovy skupiny 
Etc. K sedmdesátinám rockové legendy nyní Supraphon vydal 
jubilejní edici alba. Kromě remasterovaných skladeb obsahuje 
komplet textů, režimem zakázané návrhy titulu, původní sle-
evenote Jiřího Černého i sadu málo známých či nově naleze-
ných fotografií  z doby vzniku alba. Jeho podobu opět obstarali 
fotograf Jaroslav Prokop a grafik Karel Haloun. Album je tak 
milým dárkem jubilantovi i jeho četným příznivcům.

Dušan Kütner

KNiHy

Elizabeth Stroutová:  
Jmenuji se Lucy Bartonová
(vydal: Albatros – Motto)
Držitelka Pullitzerovy ceny za rok 2008 Eli-
zabeth Stroutová líčí příběh ženy, která většinu knihy leží 
v nemocnici po operaci slepého střeva a povídá si se svou 
matkou, jež za ní po dlouhé době nečekaně přijela. Ujasňuje 
si své nynější i předchozí vztahy k ní, násilnickému otci 
a rodině všeobecně. Zároveň se do jejích myšlenek promítá 
vztah k jejím dvěma dcerám. Snaha o pochopení vlastního 
dětství, sebe sama i druhých je někdy pochmurným čtením 
o citlivé ženě frustrované chudobou, v níž vyrůstla.

Zuzana Dorogiová
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Tipy

HBO2 • pátek 22.45

nicK cAVe: one MoRe 
tiMe With FeeLinG

Dokument z roku 2016 
zachycuje nejen vznik 
alba Skeleton tree, ale 
je i hlubokou zpovědí 
umělce vyrovnávajícího 
se se ztrátou syna.

ČT art • sobota 22.20

mrtvÝ muŽ

Kultovní snímek Jima 
Jarmusche z roku 1995 
s Johnnym Deppem 
v hlavní roli a hudbou 
neila Younga oceněný 
zlatou palmou na filmovém 
festivalu v cannes.

n Proces, v němž Da-
vid Irving získal cejch 
lháře, připomíná 
nový film s hvězdným 
obsazením Popírání 
holocaustu. Citlivá 
historie v něm dostala 
podobu standardního 
právnického dramatu.

Iva Přivřelová

David Irving je nejproslulej-
ším z takzvaných popíračů 
holocaustu, který se za své 
popisy historie ovlivněné 
antisemitismem ocitl i ve vě-
zení. Nyní je čas, aby si širší 
publikum oživilo proces, 
který britskému amatér-
skému historikovi označení 
překrucovače faktů vynesl. 
A ženu, která k tomu přispěla 
– Deborah Lipstadtovou. 
Tuto americkou židovskou 
profesorku totiž sám Irving 
v devadesátých letech zaža-
loval pro urážku na cti. 

Irvinga hraje Timothy 
Spall a dva z početného práv-
nického týmu Lipstadtové 
Tom Wilkinson a Andrew 
Scott. Známé a dobré obsa-
zení zůstalo největším lá-
kadlem filmu, který se jinak 
odvíjí jako metodické diva-
delní drama. Scénář ostatně 
napsal David Hare, zkušený 
dramatik se zájmem o lehce 
politická témata.

Jeho nuance o různých 
druzích popírání však 
víceméně zapadnou vlivem 
veterána proslaveného ro-
mancí Osobní strážce Micka 
Jacksona. Jeho nevzrušivé 
standardní pojetí, občasně 
těžkopádné, mění i Popírání 
holocaustu spíš v televizní 

popírání holocaustu 
jako právnické drama

američanka v Londýně. Rachel Weiszová hraje historičku, 
která se hájí proti popírači holocaustu Davidu Irvingovi.
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snímek. Další z řady oživu-
jící historii pro ty, kteří se 
raději dívají, než čtou.

Jako připomínka případu 
a ukázka fungování britské-
ho právního systému novin-
ka funguje slušně. Dialogy 
v soudní síni vycházejí ze 
skutečných soudních zápisů. 
Snímek jasně stojí na stra-
ně své přímočaře podané 
protagonistky, psychologic-
ky zajímavější a pro dnešek 
aktuálnější Irving je odkázán 
do role nesympatické vedlej-
ší postavy.

Výsledek procesu jen těžko 
diváky překvapí. Centrální 
drama tak leží pouze u střetu 
emotivní, rozhořčené Ameri-
čanky s jejími umírněnějšími 
britskými právníky, kteří 
vědí, že k vítězství je třeba 

strategie, klid a určité popře-
ní přirozené reakce na hrůzy 
holocaustu.

Návštěva Osvětimi patří 
k působivějším momentům 
filmu, ačkoliv k až fyzické-
mu efektu, jaký pozůstatky 
plynových komor vyvolávají 
přímo na místě, se nepřiblí-
ží. Což je příznačné pro celý 
film, víc právnické než holo-
caustové či morální drama.

autorka je spolupracovnicí redakce
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Tomáš Stingl

Nejlépe to prý Vídni sluší 
na jaře. To letošní bude 
o to pestřejší, že rakouská 
metropole i celá země oslaví 
300 let od narození někdejší 
císařovny Marie Terezie. 
V městě na Dunaji lze ostat-
ně najít spoustu odkazů 
i na další panovníky, kteří 
zásadně ovlivňovali také 
české dějiny. Třeba na Ru-
dolfa II., na osvíceného 
absolutistu Josefa II. nebo 
na nejdéle vládnoucího 
Habsburka Františka Josefa. 
Město může být Čechům 
blízké i tím, že jeho atmo-
sféra v mnoha ohledech 
připomíná Prahu.

NA SVAtéM ŠtěPáNU zVONí 
DVACEtitUNOVý zVON
Prvním, zdaleka viditel-
ným symbolem staré Vídně 
a přirozenou dominantou 
historického centra je 
gotická Katedrála svatého 
Štěpána. Nejvyšší ze čtyř 
věží – ta jižní – je vysoká sko-
ro 136 metrů. V severní věži 
katedrály zase zvoní největší 
rakouský zvon Pummerin, 
který váží víc než 20 tun. 
Jde o náhradu za původní 
„starý“ Pummerin, který byl 
odlit z kovu téměř 300 děl 
ukořistěných při porážce 
Turků obléhajících Vídeň 
v roce 1683. Pod katedrálou 
je mimo jiné pohřbeno tělo 
Fridricha III. Sličného nebo 

vídeň má nejstarší 
zoo i obří kolo 
n V době, kdy byla Vídeň na vrcholu rozkvětu 
jako centrum habsburské říše, vyrostly v ní 
architektonické skvosty. Války pak město pře-
čkalo bez větších škod. Perfektně tak zůstaly 
zachovány třeba palácový areál Hofburg i letní 
zámek Schönbrunn, které letos uvedou výsta-
vy o panovnici Marii Terezii.

urny s vnitřnostmi Ferdi-
nanda II. či Karla VI.

PRátR MíVALi CíSAři  
JEN PRO SEBE
Na jaře má ještě víc než kdy 
jindy své kouzlo park Prátr. 
Do poloviny 18. století byl 
přírodní areál na východě 

Vídně místem vyhrazeným 
pro jezdecké a lovecké kra-
tochvíle panovníka a šlechty. 
Josef II. ho ale v roce 1766 
otevřel řadovému obyva-
telstvu. Začala se tak psát 
historie nejoblíbenějšího 
místa Vídeňáků pro odpo-
činek a nedělní procházky. 

Oblast Prátru dnes tvoří 
nejenom přírodní park, ale 
je zde i spousta restaurací, 
dětských hřišť a sportovišť. 
Na straně blíže k centru je 
slavný lunapark s Obřím 
kolem neboli Rieseneradem, 
které se stalo jedním ze sym-
bolů města na Dunaji. 

Zhruba 65 metrů vyso-
ká konstrukce je zároveň 
nejstarší atrakcí svého 
druhu na světě. Ruské, tedy 
vlastně rakouské kolo totiž 
bylo spuštěno už v roce 1897 
u příležitosti oslavy 50 let 
vlády císaře Františka Josefa. 
Za druhé světové války sice 
částečně shořelo, ale v roce 
1947 se roztočilo znovu 
a funguje dodnes.

PROJížďKA PO PRStENCi
V pravém smyslu slova 
vyhlídkovou jízdu slibuje 
centrální okružní třída 
Ringstraße. Ta obepíná ty 
nejkrásnější budovy Vídně. 
Mimo jiné u ní stojí napří-
klad Státní opera, rakouský 
parlament, divadlo Burg- 
theater, radnice i několik 
muzeí. Budovy jsou noblesní 
ukázkou novorenesančního, 
novogotického nebo novo-
barokního stylu. Okruh vede 
i kolem Hofburgu, komplexu 
paláců, který dříve obýva-
li císaři. Dnes jde o sídlo 
rakouského prezidenta. 

hofBurG. nejstarší části 
palácového komplexu pocházejí 
už ze 13. století, ty nejnovější ze 

století devatenáctého.

to první. obří kolo v Prátru je nejstarší atrakcí svého druhu 
na světě.
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www.cd.cz

Žij, cestuj. Užívej!
Komfortně vlakem do významných
evropských metropolí.

PRAHA–VÍDEŇ
od 386 Kč

Jízdenky nakupujte nejvýhodněji 
v našem e-shopu.
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Okružní jízda je dlouhá 
zhruba pět kilometrů a lze ji 
absolvovat i na kolech nebo 
elektrokolech, která nabízí 
mnoho půjčoven.

tAKHLE JEzDí LiPiCáNi 
Součástí komplexu Hofburg 
je mimo jiné Španělská dvor-
ní jezdecká škola. Barokní 
stavba je místem, kde se den-
ně odehrávají veřejné trénin-
ky a také exhibice dovedností 
jezdců na dokonale vycviče-
ných koních lipicánech. Ga-
lapředstavení jsou doprová-
zena hudbou, v jejímž rytmu 
se koně pohybují s takovou 
disciplínou a precizností, že 
to připomíná tanec.

záMEK SCHöNBRUNN  
JE ByDLENí 1440+1
Na vrcholu moci si Habsbur-
kové postavili ve Vídni také 
vrcholné sídlo. Na počátku  
18. století, když jejich rozvět-

Příští měsíc bude celé Rakousko žít ve znamení 
jedné ženy: slavné habsburské panovnice 
Marie terezie, od jejíhož narození uplynou  
13. května přesně tři století. V souvislosti 
s výročím bude otevřeno mnoho výstav 
a proběhnou různé kulturní akce. Ve Vídni bude 
například zámek Dolní Belveder hostit expozici 
o vztahu Marie terezie k výtvarnému umění. 
uměleckoprůmyslové muzeum představí její 
rozsáhlou sbírku medailí. Speciální prohlídka na zámku Schönbrunn 
provede návštěvníka komnatami, které panovnice využívala jako 
svůj letní byt. V nedalekém Muzeu císařských kočárů si bude možné 
prohlédnout císařovninu „jízdní flotilu“. Seznam veškerých chystaných 
akcí a další informace lze najít na webové adrese mariatheresia2017.at.

marie terezie  
oslaví 300 let

vená dynastie vládla půlce 
Evropy, vybudovali rozlehlý 
letní areál Schönbrunn. Kam 
se vejde nábytek, nad tím moc 
přemýšlet nemuseli. Rokoko-
vý zámek má 1440 pokojů. 

Pečlivě upravované, syme-
trické zahrady svou plochou 
přesahují dva čtvereční 
kilometry. Ne náhodou při-
pomínají park i palác celým 
svým pojetím francouzské 
Versailles. Tím byl Schön-
brunn také inspirován a fran-
couzské architektonické pýše 
měl konkurovat, stejně jako 
se habsburská říše snažila 
konkurovat Francii v mocen-
ské politice. 

K areálu, který je dnes pří-
stupný veřejnosti, patří i zoo, 
která je nejstarší zoologickou 
zahradou na světě. Funguje 
od roku 1752. Dnes tady ná-
vštěvníci najdou na 700 druhů 
zvířat včetně pand, nosorožců 
nebo ledních medvědů. schÖnBrunn. letní zámek a zahrady měly konkurovat francouzskému versailles.

parádní 
podívaná. 

trénink 
lipicánů lze 

zhlédnout 
ve Španěl-
ské dvorní 

jízdárně.
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akce pro rodiny

Muzeum představí 
velikonoční zvyky

Národní zemědělské 
muzeum na Letné dnes 
pořádá velikonoční program, 
ve kterém představí dětem 
i dospělým jarní zvyky a oby-
čeje na vesnici. Budou se 
zde plést pomlázky a zdobit 
vejce za doprovodu souboru 
Děcka ze Skoronic u Kyjova. 
Program, jehož součástí 
jsou i výtvarné dílny, začíná 
od 14.30 hodin.

festivaL

Hudebníci s mažoretkami 
projdou Prahou

V sobotu proběhne v Pra-
ze 18. ročník největšího 
mezinárodního hudebního 
festivalu dechové hudby 
u nás Music & Friends. 
V jeho rámci projdou na dvě 
stovky hudebníků v dopro-
vodu mažoretek v průvodu 
centrem Prahy a společně si 
zahrají na pódiu Staroměst-
ského náměstí. Program 
začíná ve 13 hodin.

výLet

Vodáci otevřou ve Vyšším 
Brodě Vltavu

Odmykání Vltavy pro sezo- 
nu 2017 začíná ve Vyšším Bro-
dě již tento pátek vodáckým 
večírkem s kapelou Hastroš. 
Slavnostní akt proběhne v so-
botu od 10.30 hodin za účasti 
starosty města a převora 
vyšebrodského kláštera. 
Následovat bude první splou-
vání Vltavy do Rožmberka 
nebo Náhořan. Kostýmované 
posádky jsou vítány.

výstava

Komiksový autor 
vystavuje na Portheimce

„XL“ je název velké retrospek-
tivní výstavy komiksového 
autora a kreslíře Karla Jerie. 
Výstava, která je uspořádána 
k umělcovým 40. naroze-
ninám v pražské Galerii 
Portheimka, začne 7. dubna 
a vůbec poprvé zde budou vy-
stavena pohromadě autorova 
velkoformátová malířská plát-
na. Chybět nebudou ani známí 
hrdinové jeho komiksů.

koncert

Libanonci propojují blues 
s elektronikou

Kapela Wanton Bishops 
se může pyšnit netradič-
ním původem. Pocházejí 
totiž z Libanonu a ve své 
hudbě spojují blues-ro-
kenrol s elektronickou 
hudbou. V rámci svého 
turné na podporu nedávno 
vydaného EP Nowhere Eve-
rywhere vystoupí 9. dubna 
od 20 hodin ve vršovickém 
Café v lese. /mas/
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dostihový 
svátek. 
Příznivci koňských 
závodů v Británii 
míří v těchto dnech 
do obce aintree 
u liverpoolu na se-
verozápadě anglie. 
Místní závodní dráha 
je již od roku 1836 
místem konání 
nejznámějšího pře-
kážkového dostihu 
velká národní  
steeplechase. 
Steeplechase je druh 
koňských dostihů, 
jehož název je 
odvozen od prvních 
závodů, jejichž trať 
byla určená polohou 
kostelní věže 
a účastníci na ní 
museli skákat přes 
překážky a příkopy 
a vůbec v krajině 
překonávat rozličné 
přírodní překážky.
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